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Úvodník starosty
Hezký téměř jarní den vám, vážení čtenáři, přeji ze stránek našeho 

dvouměsíčníku. K psaní úvodníku jsem si na chvilku odskočil z přípravy 
rozpočtu na rok 2015, který budeme schvalovat 11. března, a letos je jeho 
sestavování obzvlášť náročné. 

Mimo věcí, se kterými jsme počítali (a které nebudou laciné), je to 
několik dalších vynucených investic, které musíme udělat a musíme 
na ně mít prostředky. Naštěstí jsme v loňském roce měli velmi pěkné 
příjmy a tak můžeme letos čerpat nějaké peníze z úspor. Část pro-
středků se nám také vrátí příští rok, kdy dostaneme proplacené dotace 
za akce z roku 2015. 

Co budeme dělat v roce 2015? Zpevníme plochu u ZD, abychom tak 
dokončili práce v Dobešovské ulici. Chybí nám dodělat trávníky, vysázet 
květiny, doplnit lavičky a hlavně udělat asfalt, případně vydláždit parko-
vací plochu. Budeme spolupracovat se ZD, které si chce upravit i prostor 
před svou budovou. 

Velkým výdajem, který by se nám ale měl vyplatit, je nákup fotovoltaic-
kých elektráren na střeše naší ZŠ. Na tento nákup budeme zakládat zvlášt-
ní společnosti a od příštího roku počítáme s příjmem v řádu několika set 
tisíc korun ročně. Příjemnou skutečností je také to, že elektřinu budeme 
spotřebovávat přímo ve škole a jen přebytky poputují do sítě (tak by také 
sluneční elektrárny měly v ideálním případě fungovat). 

Neočekávaným výdajem je rekonstrukce vodovodu v Soběslavské ulici. 
Kraj Vysočina se letos rozhodl kompletně položit nové povrchy od loni 
opraveného mostu (který doufám teď také doopraví, jak přislíbili) až 
k hranicím kraje, tedy do Cihelen. Na nás tak je opravit vodovodní vedení 
v této ulici, které trpí častými poruchami, abychom nově pokládaný asfalt 
nemuseli hned kvůli prasklé trubce zničit. 

S čím naopak letos počítáme dlouhodobě, je rekonstrukce vodojemu 
v Černovicích, vodojem netěsní a pokud by měl být rok takový, jako ten 
minulý, je každý kubík vody, který nám z vodojemu odteče do potoka, 
velká škoda. 

Zprávy z radnice
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Další příjemnou zprávou, která ale znamená neočekávaný výdaj, je získání 
dotace na rekonstrukci Tatry 815 našich hasičů. Dotace je 1,5 milionu korun 
a pokrývá 50 % nákladů, Tatra by měla projít kompletní opravou a na konci 
roku 2015 bude ve stavu, který bude odpovídat téměř novému autu. 

Velkou změnou projde letos i budova úřadu, akce by měla začít v dubnu 
a zateplování potrvá až do konce léta. Náklady jsou přibližně 3 miliony 
korun a z dotace dostaneme asi 65 %. Věřte, že se na nová okna a zcela 
jiné hospodaření s teplem všichni těšíme. 

V místních částech letos musíme celkem nečekaně investovat do poulič-
ního osvětlení. E.ON chce zrušit všechny sloupy s elektrickým vedením 
a přeložit vedení pod zem, v Benešově, Svatavě a Vlkosovicích tak bude-
me osazovat nové lampy, nebo jen sloupy tam, kde už nová svítidla máme. 

Nadále budeme řešit nedostatek vody v Benešově, zatím jen hledáním 
posilujících zdrojů vody přímo na místě, ale protože je jisté, že na vodohos-
podářské stavby budou výrazné dotace, do úvahy přicházejí i větší projekty, 
jako je napojení přímo na vodovod Černovice-Dobešov-Vlkosovice. 

Zatím to vypadá, že se nám stabilizovala situace kolem zdravotní péče, 
i když ne ke spokojenosti všech – mrzí mě, že nemáme v Černovicích 
praktického lékaře pro děti a dorost, ale snažíme se nějak zajistit náhradu 
a třeba se to podaří. A jako jsem v minulém čísle zpravodaje děkoval paní 
doktorce Musilové za péči o dospělé, zde děkuji za péči o děti a dorost 
paní doktorce Sadílkové, i jí prošly rukama generace dětí včetně mé oso-
by (a jak jsem pěkně narostl). Takže paní doktorce Sadílkové ze stránek 
zpravodaje za naše město děkuji a přeji jí hodně zdraví.

V našem městě se v roce 2015 stane ještě mnoho, ale vypočítávat to 
všechno by bylo zbytečné. Chceme získat další dotace na pokračování 
současných projektů i zahájení nových, dál pokračují jednání o rekon-
strukci náměstí, pracujeme na územním plánu, sokolovně. 

Ale o všech těchto projektech se dočtete až v některém z příštích zpra-
vodajů, dnes vám již přeji příjemné a inspirující čtení.

Bc. Jan Brožek

Usnesení z veřejného zasedání Zastupitelstva města 
Černovice ze dne 7. ledna 2015

Zastupitelstvo města Černovice bere na vědomí:
● kontrolu zápisu ze dne  29. 12. 2014
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Zastupitelstvo města Černovice schvaluje
● zapisovatelku zápisu Ing. Alžbětu Kolářovou a jako ověřovatele zápi-

su Ing. Jan Tíkala a Františka Průšu
● navržený program
● jako vítěze výběrového řízení na projekt Snížení energetické nároč-

nosti MěÚ ve městě Černovice firmu Czech Builder s.r.o. a pověřuje 
starostu podpisem smlouvy. 

● TDI na projekt Snížení energetické náročnosti MěÚ ve městě Černo-
vice pana Ing. Miloslava Zadražila

● vítěze výběrového řízení na projekt „Investice do rozvoje základního 
školství ve městě Černovice – dodávka výukových pomůcek včetně 
cvičebního nářadí“ – část B Mgr. Jiřího Holubáře a pověřuje starostu 
podpisem smlouvy. 

● příspěvek na činnost s mládeží pro rok 2015 takto:
Taneční kroužek – orientální tance   4800 Kč
Kroužek florbalu     7200 Kč
Chovatelský oddíl     13 800 Kč
Rybáři 6000 Kč
Turistický oddíl delfín    8000 Kč
Zdravotnický kroužek    5100 Kč
Taneční kroužek     5100 Kč
Mladí hasiči Benešov    6400 Kč
Mladí hasiči Černovice dorost   4800 Kč
Mladí hasiči Černovice    4200 Kč
SSK Černovice     31 000 Kč
TJ Sokol Černovice, oddíl kopané   59 900 Kč

● nákup vybavení ordinace od MUDr. Musilové za cenu 50.000 Kč 

Usnesení z veřejného zasedání Zastupitelstva 
města Černovice ze dne 28. ledna 2015

Zastupitelstvo města Černovice bere na vědomí:
● kontrolu zápisu ze dne  7. 1. 2015
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● možnost dlouhodobého pronájmu kostela sv. Martina paní Aleně Ma-
tějka a panu Larsi Widenfalk

● rozpočtové opatření č. 10

Zastupitelstvo města Černovice schvaluje
● jako zapisovatelku ing. Alžbětu Kolářovou a jako ověřovatele zápisu 

Ing. Petra Kovandu a Michala Charváta
● navržený program dnešního jednání
● realizaci EZS do ZŠ Černovice a pověřuje starostu podpisem smlouvy 

s firmou Mikrocomp Plus s.r.o. Pacov
● jako určeného zastupitele pro otázky územního plánu Ing. Jana Šlechtu
● schvaluje Obecně závaznou vyhlášku č. 1/2015, o stanovení systému 

shromažďování, sběru, přepravy, třídění, využívání a odstraňování ko-
munálních odpadů a nakládání se stavebním odpadem na území města 
Černovice

● koupi pozemku st. p.č.71 v k.ú. Benešov od úřadu pro zastupování 
státu ve věcech majetkových

● smlouvu o zřízení věcného břemene č.: JH-014330029986/006 za jed-
norázovou úplatu 5000 Kč a pověřuje starostu podpisem

● ZÁMĚR prodloužení pronájmu budovy č.p. 33 na pozemku st. č. 18, 
a pozemků st.p.č. 18, 183, 187/1, 187/2 a 188/2 v k.ú. Chválkov

● přípravu strategie města Černovice podle zásad MA21
● zařazení rekonstrukce Zámecké obory do současné strategie města 

Černovice
● přidělení bytu v čp. 740 paní Boháčové

Zastupitelstvo města Černovice neschvaluje
● smlouvu o spolupráci při poskytování zdravotních služeb a pověřuje 

starostu vyjednáním vypuštění bodu 6 článku 1 původní smlouvy
● neschvaluje záměr prodeje pozemku číslo 4959/29 v k.ú. Černovice
● přidělení bytu v čp. 740 paní Krejčové
 

Zastupitelstvo města Černovice pověřuje
● starostu zajištěním návrhu úpravy vzduchotechniky ve školní jídelně tak, 

aby tato odpovídala normám a předpisům
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Služby charity – ne zadarmo,  
ne pro každého, ale ne špatné

Od loňského roku poskytuje farní charita z Kamenice nad Lipou své 
služby i v našem městě a místních částech. Mnoho z vás dostalo do rukou 
letáček s nabídkou služeb, který informoval o tom, co může charita pro 
vás udělat a kolik to bude stát. 

Po jeho přečtení mnoho lidí služby charity zavrhlo, jako moc drahé. Po-
kud se podíváte do ceníku, skutečně by si je každý dovolit nemohl. Pomoc 
při přípravě jídla a pití – 100 Kč / hod., podpora a pomoc při podávání jídla 
a pití – 100 Kč/hod. To uzná asi každý, že zadarmo to není. 

Ale na letáku se bohužel neobjevuje zásadní informace – a to ta, že vět-
šina služeb netrvá hodinu, ale dají se zvládnout rychleji. A charita účtuje 
služby po čtvrthodině. Takže když budete potřebovat zajistit u svých ro-
dičů nebo prarodičů pravidelnou pomoc při podávání jídla a pití, nebude 
vás to stát 100 Kč za každou návštěvu, ale třeba jen 25 Kč. 

Ani to není zadarmo. Služby zdarma nemůže poskytovat ani charita. 
Generace lidí před námi věděly, že o ty, kteří potřebují pomoci, se má 

starat rodina a s tím bude nesouhlasit jen málokdo. Na co tedy potřebuje-
me charitu, vždyť je to hanba, nepostarat se o rodiče nebo prarodiče vlast-
ní silou. Jenže doba se změnila. Moje babička šla do důchodu v 55 letech 
a hned si vzala svou maminku k sobě, aby se o ni postarala. 

Nechci nikoho strašit, ale ženy narozené v roce 1960 půjdou při dvou 
dětech do důchodu v 62 letech, tedy v době, kdy jejich rodičům bude 

● stavební komisi návrhem řešení opravy vstupu do školy
● starostu získáním konceptu smlouvy od  jednatele sokolské župy plukov-

níka Švece kontaktováním župy a zajištěním převodu

Zastupitelstvo města Černovice přesouvá
● pověřuje starostu přípravou založení 2 nových s.r.o. pro účely odkupu 

a provozování 2 FVE na střeše školy a předložením návrhu smlouvy 
na odkup do příštího zastupitelstva 

● vyrovnání za zabraný pozemek pod vodojemem v k.ú. Benešov
● žádost občanů BJ č.p. 385 o zřízení parkovací plochy
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minimálně 80. Takže je pravděpodobné, že pomoc už budou několik let 
opravdu potřebovat. Ne každý má takové možnosti, aby si vzal své rodiče 
k sobě domů. Vejminky už nejsou, a žít s rodiči ve 3+1 není nic snadného, 
když musíte ještě k tomu chodit do práce. 

Naštěstí u nás skutečně dobře funguje rodinná i sousedská výpomoc. 
Potřebným se velmi snaží pomáhat i paní Homolková, i když si možná 
řada lidí myslí, že to dělá v rámci svého úvazku pro město Černovice 
(což je omyl, paní Homolková pomáhá ve svém volném čase). Ale 
každý se může dostat do situace, že na něco přestane stačit a potřebu-
je pomoc, teď, dlouhodobě, třeba každý den, a to je nad síly sousedů 
i dobrých duší. Proto tu máme charitu, službu, která pomáhá. Využít 
jejích služeb není žádná hanba, naopak, je to způsob, jak dále žít dů-
stojně a doma. 

Ptáte se, proč tu vlastně jako starosta služby charity obhajuji? Protože 
chci, aby každý, kdo žije v Černovicích, tu mohl žít co nejdéle a co nej-
lépe. Nedokážeme postavit byty s pečovatelskou službou pro každého, 
na koho dolehnou problémy stáří. Pro město je lepší, když babička, která 
je zvyklá žít ve své chalupě celý život, v ní dále zůstane, i když už si ne-
může dojít nakoupit. Ne každý má fajn souseda, který pomůže, když je 
třeba. Dosud je jediná alternativa jít do domova pro seniory (dříve domo-
va důchodců), kdy každé z těchto zařízení má čekací listinu dlouhou jako 
fotbalové hřiště. 

Charita je další možností, kterou můžete, ale nemusíte využít. Je to šan-
ce, jak si prodloužit život tam, kde to znáte a kde to máte rádi. 

Nedokážu vám zajistit rodinu, která se o vás postará, nedokážu vám za-
jistit sousedskou výpomoc, ale mohu vám nabídnout tuto službu. Charita 
nabízí například dovoz léků z lékárny (i když nyní tuto službu zajišťuje 
i Nemocnice Pelhřimov prostřednictvím MUDr. Křivohlavé), a tato do-
náška stojí 15+15 Kč (jeden úkon je, že si vyzvednou u vás recept, druhý 
úkon je pak přivezení léků). 

A co příspěvky na péči?
Setkal jsem se s jedním člověkem, který mi s hrůzou v očích líčil, že mu 

charita nabízela vyřízení příspěvku na péči. Zpočátku jsem vůbec nechá-
pal, kde je skryta ta tragédie, až po chvilce vysvětlování mi došlo, že ten 
člověk se cítil být uražen a pohoršen, že mu někdo nabízel získání něja-
kých dávek na to, aby se o něj pak mohl starat.
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Charita skutečně nabízí pomoc se získáním příspěvku na péči, který stát 
může poskytovat. Pohoršení ale není na místě. Úmysl státu je naprosto 
jasný: pokud je někdo už natolik závislý na péči jiné osoby, že se bez ní 
neobejde, není správné, aby se o něj někdo staral zadarmo. Pokud chce žít 
doma, nebo u svých blízkých, ale potřebuje tolik pomoci, že musí pomá-
hat charita, může dostat od státu nějaké peníze, aby to bylo možné. Lidé 
si často zaměňují příspěvek na péči s nějakým přilepšením k důchodu, ale 
úmysl zákonodárců takový nebyl. Je to pomoc od státu, aby i ve stáří nebo 
nemoci mohli lidé žít dále co nejlépe. 

Rozhodnutí, zda využívat nebo nevyužívat charitní služby, je na kaž-
dém z vás a určitě nemusí vyhovovat každému, ale je to další možnost, 
kterou máte k dispozici. Nebojte se obrátit na telefonní čísla farní charity 
(Mgr. Ilona Fedrová – 733 755 837, Jitka Koubová – 731 402 983) a in-
formovat se. 

To je skutečně zadarmo. 

Počítačový kurz
Na Městském úřadě v Černovicích pořádáme od 13. dubna 2015 bez-

platný PC kurz vhodný zejména pro zaměstnance, OSVČ, nezaměstna-
né nebo maminky na mateřské. Kurz pořádá českobudějovická Attavena 
ve spolupráci s městským úřadem. 

Na výběr je kurz:
dopolední (8:30 – 11:30) 
odpolední (12:30 – 15:30)
nebo večerní
Celkem bude 12 lekcí, které budou probíhat 2x týdně vždy v pondělí 

a úterý po dobu šesti týdnů.

Co se naučíte?
Pracovat s kancelářskými programy MS Word a MS Excel. Budete si 

umět poradit s Windows 8 a zdokonalíte se v úpravě fotek. Zjistíte, jak si 
ušetřit čas on-line komunikací nejen s úřady nebo správně používat elek-
tronické bankovnictví a spoustu dalších praktických věcí. Navíc získáte 
internetovou učebnici Wordu a Excelu zdarma. 
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Podívejte se na internetové stránky, kde naleznete vše o kurzu a jeho náplni:
http://mampodcepici.webnode.cz/

Projekt „Mám pod čepicí“ (CZ.1.07/3.1.00/50.0021) je financován 
z prostředků Evropského sociálního fondu prostřednictvím Operač-
ního programu Vzdělávání pro konkurenceschopnost a státního roz-
počtu ČR. 

Pro účast v kurzu je nutné se přihlásit telefonicky, mailem nebo přes 
internetové stránky a navštívit informační schůzku ve čtvrtek 5. 3. nebo 
26. 3. 2015 v 18:00 hod. na Městském úřadě v Černovicích, kde vám or-
ganizátorka řekne veškeré informace a zodpoví vaše otázky.

Kontakt:
Markéta Dolénková, organizátorka

Tel. 774 223 898, e-mail: marketa.dolenkova@attavena.cz

Poděkování
Poděkování patří zdravotním sestrám paní Věře Mazancové, Míle 
Kvapilové a Drahomíře Homolkové, které se mnou spolupracova-
ly v dětské ordinaci během mého čtyřicetiletého působení v Čer-
novicích.

MUDr. Renata Sadílková

Ještě jedno poděkování
V minulém čísle zpravodaje pan starosta děkoval MUDr. Musilové 
a hezky se s ní za nás rozloučil. Přitom ale nějak pozapomněl, že 
končí i MUDr. Sadílková.
Pracovala v Černovicích přes čtyřicet let. Léčila naše děti a dnes už 
i vnoučata. I jí bychom rádi poděkovali za dlouholetou péči. Mys-
lím, že mluvím za rodiče všech malých pacientů.

O. Šebestová
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Zájemci o dřevo z obecního kácení
Stále se na mě i na ostatní zastupitele obracejí občané, kteří mají zájem 

o dřevo, a to nyní především díky projektu Žabí park (tak zní zkráceně 
oficinální název), neboli kácení kolem Zámečáku (jak zní neoficiální ná-
zev většiny).

Dřevo z tohoto kácení vám poskytnout nemůžeme. Jde o projekt financo-
vaný z Operačního programu životní prostředí a podmínky byly vysoutěženy 
výběrovým řízením, ve kterém se vítězná firma (Ekoimpex Vysočina z Pel-
hřimova) zavázala k úklidu a likvidaci všech zbytků po vegetačních úpra-
vách. Kácení je poměrně rozsáhlé a pokud bychom se dohodli s firmou, že 
tam mohou chodit lidé pro dřevo, byl by z toho zmatek a problémy, nehledě 
na to, že jde o park, kam nemůže najet jen tak každý s vozíkem. Firma se do-
hodla s firmou IROMEZ s.r.o., že zlikviduje všechno zbytkové dřevo a také 
díky tomu mohla firma dát takovou cenu, jakou dala. Pokud z té masy dřeva 
část rozdělíme nebo prodáme občanům, firmě IROMEZ se nevyplatí sem 
pro zbytek jezdit a dodavatel tak nedodrží to, k čemu se ve smlouvě zavázal. 

Tak, to nepříjemné máme za sebou, teď ty příjemnější části článku. Je 
vidět, že zájem o dřevo je a je v naší moci vyjít občanům vstříc. 

Pokud máte zájem o dřevo z obecních lesů či prořezávek, můžete podat žá-
dost na podatelnu města Černovice, kde uveďte své jméno, kontakt (minimál-
ně mobilní telefon, případně email) a to, o jaké dřevo máte zájem. Město dělá 
čas od času prořezávky (například kolem vodojemů, cest a podobně), nějaké 
dřevo máme z jiných činností – obecně získat dřevo z obecního lesa možné je. 

Za dřevo zaplatíte buď penězi (což není už asi 3,5 tisíce let žádná novin-
ka), nebo prací. Druhý způsob už je pro mnoho lidí málo známý, proto jej 
trochu vysvětlím. Lesní hospodář (pan Mlejnek) vám vyznačí stromy, které 
si budete moci zadarmo vzít a za odměnu za to zlikvidujete nejet to, co pro 
vás cenu má, ale i to, co pro vás cenu nemá. Čili po sobě uklidíte. 

Protože nemáme lesy jako kníže Schwarzenberg, nedostane se na všechny. 
Spíše prosím očekávejte, že se dostane jen na několik zájemců. Pravděpo-
dobně také nikdo nedostane druhou šanci – pokud vám pan Mlejnek zavolá, 
že jste zrovna na řadě a máte možnost koupit nebo zpracovat nějaké dřevo, 
a vy ho odmítnete, volá dalšímu zájemci a ten to pravděpodobně přijme. 

Pokud se tento systém osvědčí, budeme jej praktikovat tak, aby z toho 
měli všichni užitek. Město se bude moci věnovat jiným činnostem a vy, 
občané, budete mít možnost získat dřevo. 
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Harmonogram kulturních a sportovních akcí 
na Černovicku – r. 2015

aneb

Co, kdy, kde, kdo u nás?
název akce – 

charakteristika
den, 

datum místo konání pořadatel 
akce 

Dětský karneval – 
Královs.W.Disneyho so. 14. 3. čern. sokolovna čern. Pionýr

Šibřinky – rej masek, 
PAM so. 14. 3. čern. sokolovna čern. TJ 

Sokol

Velikonoční výstava so. 4. 4. klub. u kostela ČSŽ 
Černovice

Velikonoční zábava so. 4. 4. býv. beneš. škola SDH 
Benešov

Pro čisté Černovicko – 
Čistá Vysočina so. 18. 4. město a okolí čern. Pionýr, 

ZŠ
Pálení vatry a stavění 
májky čt. 30. 4. benešov. náves SDH 

Benešov
Čarodějnice – dětský 
program, vatra čt. 30. 4. obv. ohniště  čern. SDH, 

Pionýr
Hasičská okrsková 
soutěž – obč. a ČD pá. 1. 5. obora u zámku SDH 

Černovice
Posezení u lípy – u pípy, 
Přespolanka pá. 8. 5. dobeš. náves/KD SDH 

Dobešov
Májovou vysočinou – 
denní pochod so. ? 5. čern. krajina čern. Pionýr

Jarní setkání s prodejem ? květen areál ústavu VÚ 
Černovice

Sběr ošacení aj. ? květen hasič. zbrojnice ČSŽ 
Černovice

Den otevřených dveří 
na Chválkově so. ? 5. PZ Chválkov čern. Pionýr

Dětský den – Cesta 
pohádkovou oborou  so. 1. 6. zámecká obora ČSŽ 

Černovice
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LDT – Detektivní 
akademie 6.–17. 7. PZ Chválkov čern. Pionýr

Country večer s hasiči – 
Four Johns

? začátek 
prázdnin  čern. tržiště SDH 

Černovice
Pohádkový les – akce pro 
děti so. 11. 7. obec a okolí SDH 

Benešov
LDT MH (hasičsko–
záchranářský) 12.–18. 7. Dráchov a okolí čern. beneš.

SDH

Letní parket – kapela? so. 18. 7. dobešov. náves SDH 
Dobešov

Tradiční Běh pod 
Modříny – děti so. 25. 7. Modřínová alej Skala a spol.

Tradiční fotbalový turnaj 
4 mužstev so. 25. 7. fotbal.hřiště čern. TJ 

Sokol

Tradič.běh Okolo Svaté 
Anny – dospělí ne. 26. 7. Soběsl.ul. – ZTZ Skala a spol.

Pouť na Svaté Anně – 
mše,ČD, LTZ aj. ne. 26. 7. Svatá Anna OÚ Vlčeves 

aj.
Hasičské slavnosti – has.
ukázky,zábava so. 1. 8. vlkosovic.náves SDH 

Vlkosovice
Tradiční akce 
„Černovicko se baví“
(ukázky, hudby, občerst-
vení, stánky,zábava)

so. 8. 8. čern. tržiště 
město a okolí

Černovice 
čern. spolky 

aj.

Pouťová zábava – 
kapela? so. 8. 8. náves, býv. škola SDH 

Benešov
Setkání s důchodci 
Černovicka – ČD ne. 30. 8. ? čern.

sokolovna
ČSŽ 

Černovice
Zahradní slavnosti – 
ukázky a prodej so. 5. 9. areál VÚ V hati VÚ 

Černovice
Černovická pouť– mše, 
LTZ, stánky ne. 20. 9. náměstí, tržiště město 

Černovice

Loučení s létem so. 26. 9. býv. škola SDH 
Benešov
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Podzimní krajinou – 
denní putování so. ? 9. čern.krajina čern. Pionýr

Tradiční Klábosilův 
noční přesun

pá./so. 
2.–3. 10. vzdálené okolí Č. čern. Pionýr

Kolečkárna – denní 
cyklist. bloudění so. 3. 10. vzdálené okolí Č.  čern. Pionýr

Rybářské závody (děti 
i dospělí) so. ? 10. rybník Pohanka čern. Pionýr

Drakiáda so ? 10.   ?čern. kopec čern. Pionýr

Posvícenská zábava so. 14. 11. dobeš. KD SDH 
Dobešov

Turnaj v ringu  (netrad.
kolekt.sport) so. ? 11. tělocvična ZŠ čern. Pionýr

Mikulášská besídka so. 28. 11. býv. škola SDH 
Benešov

Vánoční trh, rozsvícení 
vánoč.stromu ne. 29. 11. čern. náměstí město Č. 

spolky
Mikulášská besídka – 
deváťáci dětem čt. 3. 12. tělocvična ZŠ IX. tř. čern.

ZŠ
Mikuláš (na objedn.), 
návštěva DPS so. 5. 12. město ČSŽ 

Černovice
Vánoční prodejní 
výstava ? prosinec obřad.síň MěÚ VÚ 

Černovice
Živý betlém, koledy 
s Čern.dechovkou st. 23. 12. čern. náměstí čern. ČSŽ  

a ČD
Tradič.Silvestrovský 
výstup na Svidník čt. 31. 12. vrch Svidník Pionýr a TJ 

Sokol

A další?    Ohlaste se v černovické městské knihovně u pí Šenoltové!
Zpracováno  podle  podkladů  od  čern.  institucí  a  zájmových  sdružení 
na Černovicku.
Změny  datumů  i  programu  jsou  možné,  sledujte  plakátování  i  hlášení 
měst. rozhlasu!
Vysvětlivky: ČD = Černovická dechovka

Kulturní komise města Černovice
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Archivní střípky 28. – aneb my nic,  
to vrchnost žádá

Každá vrchnost dbala na to, aby její majetek byl řádně spravován 
a přinášel nejen užitek, ale i zisk. Proto nechávala také volná stavení 
a k nim případně náležející polnosti v případě úmrtí hospodáře urychleně 
obsazovat hospodářem novým. Poněkud jiná asi byla situace na panství 
Černovice, které v letech 1693–1697 patřilo Václavu Vilému Antonínovi 
z Talmberka. Jeho hlavním sídlem byly Prčice a snad proto Černovice 
a jejich volná hospodářství byly na okraji jeho zájmu. Až byl na tento stav 
“diskrétně” upozorněn představiteli města.

Vysoce urozený pane pane náš milostivý a dědičný.
Jistě, že v tom dobrou vědomost jmíti ráčíte, kterak my lidé ubozí velkými 
platy J.Mil.Cís.patřící jak kontribučný měsíčně tak coštujem, kolikerými 
termíny též nějakým svolením, jako i jinýma věcma i vychováním soldatesky 
velice obtíženi jsme, a takové vypláceti a vykonávati musíme. I jsouce zde 
již několik osob ženatých jako Václav syn Chmelíků jeden, Pavel Pospíšilů 
druhý, Pavel Tejralů třetí, Honza Remšů čtvrtý, Jan Podskalní švec pátý 
a  Jiřík  Tkadlec  zeť  Vrbův  šestý,  kteří  své  řemesla,  handle  a  obchody 
provozují,  svých živnůstek nemajíce, neplatíce a nevybejvajíce nic aneb 
nemnoho víc, nám více ke škodě nežli ku pomoci jsou.
Naproti  tomu  živnůstek  na  nichž  chudé  vdovy  jsou,  taky  několik  jest, 
totiž  jedna  Suchánkovská,  druhá  Tkadlečková,  třetí  pustá  Hruškova, 
čtvrtá Andělova, pátá Schytilova, šestá chalupa po + Servusovy, z nichž 
některých  malé  platy  vycházejí  a  z  některých  dokonce  nic  se  neplatí, 
z  jiného  nic  se  nevybírá.  I  nejsouce  nám  již  některým  možná  obstáti, 
jsouce nanejvýše  schuzeni,  k V.Mil.jakožto k naší milostivé vrchnosti  se 
v ponížení nacházíme a poddaně poslušně prosíme, že se k nám milostivě 
skloniti a při těch vejš jmenovaných osobách, aby se živnůstkami opatřiti 
hleděli a nám budoucně dle možnosti břemena toho nésti nápomocni byli 
naříditi, poručiti milostivě oblíbiti sobě ráčíte. 
V čemž po panu Bohu všemohoucímu pod ochranu V.Mil.se odevzdávaje 
zůstáváme

Na motlidbách trvající poslušně ponížení poddaní
starší obecní i celá obec městys Černovic
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Václav z Talmberka reagoval následujícím dopisem.

Starším obecním a celé obci městys Černovice
Na tuto suplicati za odpověď dávám, předně poněvadž Václava Chmelíka 
jeho bratra Matěje na vojnu Krajskou sem odevzdal a  jeho otec  jsouce 
starý, věkem sešlý, on týž Václav Chmelík tuž živnost ujíti a v ní hospodařiti 
musí.  Jiřík  pak  Pivoňka  ten  ujal  živnost  Vrbovskou  ve  Svatavské  ulici 
s  čímž  jsem  já  taky  spokojen,  však  s  tou  vejminkou  aby  jak  contribucí 
a jiné poplatiti vybejvati hleděl. Co se pak Pavla Tejrala, Pavla Pospíšila, 
Jana Podskalního ševce a Honzy Remšovýho dotýče, to dokonale nařizuji 
a poroučím, aby  jeden každý do 14 dnů se hleděl  živností opatřiti,  sice 
nestane-li se je k tomu trestem konečně přidržeti dám. 

Jenž jest datum v Černovicích dne 12.Marty 1697
Venzel pan z Tallenberga

Představení města pak zpětně informují majitele panství o vyřízení jeho 
příkazu.

Milostivý pane pane!
Jakž se tak decret na podaný memoriál V.Mil.od starších obecních i celé 
obce v příčině těch mladých hospodářův v něm jmenovaných, kteří svých 
živnůstek nemají, aby se s nima do 14 dní zaopatřiti hleděli vydati ráčili. 
Takoví  byvší  všichni  před  auřad  obesláni,  jim  se  to  všechno  předneslo 
a  poroučelo.  Jakoau  pak  odpověď  na  to  jeden  každý  jest  dal,  tuto 
v poníženosti zase zprávu V.Mil.poslušně činíme.
Předně co se Pavla Chmelíka dotýče, ten jest se synem svým při auřadě 
ohlásil, a slovo od sebe dal, že tuž živnůstku jemu pustiti, a on Václav ji 
ujíti a v zápis sobě dáti uvésti chce.
Jiřík  Tejral  s  Pavlem  synem  svým,  též  se  ohlašoval  a  předstíral  svou 
starost a ničemnost, že on již hospodařiti nemůže, nýbrž  ji  taky Pavlovi 
synu postoupiti aumyslu jest.
Pavel  Pospíšilů  jsouce  sami  dva  se  ženou,  chalupu  na  Pršíně  po  + 
Servusovi
A Honza Remšů  tu Andělskou  živnůstku hrubě  zpustošenou ujíti  o  sobě 
v zápis dáti uvésti chtějí.
Jan Podskalní švec, ten od Mikuláše Kubše otce svý ženy tu živnost žádá 
ujíti,  a  on Mikuláš Kubeš,  že  jsouce  již  v  nedostatku  velkým postavený 
svýho dobytečka žádného (mimo těch pár dosti špatných koníčků, a jedný 
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Život tropí hlouposti a my je fotografujeme 6.

Jenom aby nevyjela na povrch celá souprava! Kdepak by zaparkovala?

Výhoda nových tramvají T 15. Řidič instruovaný počítačem má hned jasno!

kravice) nemá, a sám jsouce na zdraví svém již nedostatečný provozovati 
nemůže,  jemu  ji  taky  postoupiti  chce,  a  za milostivé  povolení  poníženě 
žádá.
Jak dále v tom své milost. dovolení dáti a poroučeti ráčíte milost.naučení 
a poručení poníženě očekávati budeme.

Zůstávají za V.Mil.na modlitbách trvající ponížení poslušní poddaní
Purkmistr, Konšelé, starší obecní a celá obec Černovice

Jan Podhola

Jan Podhola
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Informace ze základní školy
Praktická první pomoc 

V pondělí 9. února 2015 jsme na naší škole pro žáky 2. stupně uspořáda-
li další ročník soutěže zaměřené na poskytování praktické první pomoci. 

Děti se v každé třídě rozdělily do skupinek po dvou až čtyřech žácích. 
Skupinky postupně prošly pět stanovišť rozmístěných po škole, na kte-
rých našly vždy jednoho nebo dva zraněné. Žáci si museli poradit s člově-
kem se zástavou srdce a dechu, s tepenným krvácením, popáleninou, aler-
gickou reakcí na jídlo, zlomeninou stehenní kosti, infarktem, poleptáním 
oka, otravou a ast-
matickým záchva-
tem. 

Role figurantů 
se tradičně ujali 
členové zdravot-
nického kroužku. 
Role rozhodčích 
na sebe vzali čle-
nové záchran-
né služby Jiho-
českého kraje 
MUDr. Vendula 
Mazancová a Pa-
vel Straka, čle-
nové záchranné 
služby Kraje Vysočina Jana Hálová a Zdeněk Dvořák, paní Lucie Vachto-
vá, diplomovaná sestra, nyní na mateřské dovolené, a „ostřílení“ členové 
zdravotnického kroužku.

Letos neplatilo, že čím starší žáci, tím lepší umístění. Výsledky byly 
celkem vyrovnané. Mnohem více záleželo na přístupu dětí k soutěži. Tři 
žáci si svým výkonem vysloužili pochvalu. Jedno družstvo bohužel zřej-
mě od loňska zapomnělo i telefonní číslo na záchrannou službu. Přesto 
se černovičtí občané nemusí bát, že by se jim pomoci nedostalo. Drtivá 
většina žáků k ošetřování přistupovala zodpovědně. 

I když si přejeme, aby ve skutečném životě děti tyto vědomosti nemuse-
ly nikdy využít, je dobré mít jistotu, že jsou připraveny.
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Mgr. Jana Nováková
Deutscholympiade

Dne 22. ledna jsme navštívily gymnázium v Pelhřimově, kde se konalo 
okresní kolo olympiády z němčiny, kterého jsme se zúčastnily. Neměly 
jsme šanci, konkurence byla silná. I přes velkou a namáhavou přípravu 
jsme se bohužel neumístily. V průběhu tří a půl hodin jsme musely zvlád-
nout poslech a konverzaci s učitelkami němčiny. Rozhodně to ale byla 
zkušenost, která se nám bude hodit.  V příštím školním roce se zúčastníme 
určitě zase a doufáme, že s lepším výsledkem. 

Veronika Cimrmanová, Monika Krajcová, 8. třída
Školní družina
1. Bobování v oboře

V lednu i únoru jsme využili sněhové nadílky. Vyrazili jsme bobovat 
do obory, kde jsme si to hezky užili.
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2. MISS ŠD
Ve spolupráci s děvčaty 

z 9. třídy jsme uspořádali 
soutěž MISS ŠD. Pro děvča-
ta bylo připraveno pět úkolů. 
Diváky nejvíce zaujala volná 
disciplína (zpěv, tanec, hra 
na hudební nástroj…). Zcela 
překvapivě vyhrála nejmladší 
účastnice Monička Valková.

3. Kytičková cukrárna
Naše děti oslavily konec  

1. pololetí v družinové „Ky-
tičkové cukrárně“, kde si po-
chutnaly na výborném občer-
stvení.

4. Krmíme zvířátka
Ani letos jsme nezapo-

mněli na zvířátka. Děti pro 
ptáčky vyrobily krmítka 
a do krmelce donesly kaš-
tany.

Marcela Vránková
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Minimální preventivní program

V pátek 23. ledna zaplnily naši školu různé postavy z pranostik. Jed-
notlivé třídy totiž měly za úkol vybrat si určitou pranostiku a v pátek ji 
alespoň tři žáci z dané třídy předvedli ostatním žákům a porotě. Hodnotila 
se autentičnost kostýmu, seznámení s danou pranostikou, zapojení třídní 
barvy a písemný komentář k pranostice. 

Za menší žáky opět vyhrála 1. třída se sv. Martinem, za starší žáky 
7. třída se sv. Lucií. 

Mgr. Petra Novotná
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Dlouholetí obyvatelé města (III., poslední část)
Věku přes 90 let se dožili ještě tito další obyvatelé města Černovic 

a okolí, kteří byli zapsáni v matrikách, vedených od poloviny 17. století. 
Celkem bylo takových občanek a občanů nejméně 217, jak jsem uvedl 
v prvním dílu. V něm byli jmenováni ti, co se dožili 120 až 98 let, ve dru-
hém pokračování byli zapsáni zemřelí ve věku 97 až 92 roků, celkem 133 
jmen. Nyní jsou uvedeni ti „nejmladší“ z dlouholetých. 

Jak jsem již také napsal, v posledních 70 letech nejsou údaje úplné, pro-
tože tomu brání zákon o zveřejňování osobních údajů nebo jiné okolnosti. 
Například odstěhování se. Víme třeba, že roku 1988 se odstěhoval z měs-
ta pan Václav Bárta, tehdy 91letý, ale nevíme už, jakého věku se dožil. 
Na předchozí články se ozvalo několik čtenářů a jim vděčím za upřesnění 
statistiky. Z dosud neuveřejněných se nejvyššího věku 99 a půl roku doži-
la paní Růžena Matoušů, rodačka, která zemřela v Praze. V černovickém 
kostele se právě v den letošního masopustu konalo rozloučení s dosavadní 
nejstarší občankou města paní Annou Nemeškalovou, která se dožila více 
než 95 let. Jí dosáhl počet zjištěných dlouhověkých 223. Štafetu dlouho-
věkosti přebírají další zde žijící rodáci.    

Vám, čtenářům, přeji, abyste se zařazení do těchto tabulek také dočkali!  
Jiří Turek

věk zemřel/a příjmení jméno poznámka
91 1829 Matiášek Václav zedník, soused č. 50
91 1850 Brabec Jakub Hrobař, Dobešov č. 24
91 1857 Nepil Šimon vejminkář č. 217
91 1875 Souček Ignác pekař, měšťan z Telče
91 1894 Rasíková Kateřina vdova po obyvat. č. 136
91 1894 Kolář Jan kolář a soused č. 78
91 1905 Kameník Jan Bednář, Svatava č. 13
91 1917 Matyášek František č. 253
91 1921 Ziegler Čeněk č. 78
91 1940 Stauber Jan Vlkosovice č. 5
91 1944 Divišová Marie č. 258
91 1950 Čekalová Terezie č. 149
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91 1967 Halatová Karolina č. 168
91 1968 Šmídová Marie č. 201
91 1969 Vostarek Josef Rytov č. 22
91 1969 Soukupová Ludmila č. 207
91 1970 Podskalníková Františka č. 29
91 1970 Čihák Karel č. 33
91 1978 Sepekář Antonín č. 154
91 1978 Pěnková Františka č. 89
91 1998 Šamalová Antonie č. 385
91 2001 Novák Jan č. 241
90 1719 Lázeňský Matěj podruh
90 1724 Jedlička Jan soused
90 1726 Lydina Václav více než 90 let
90 1759 Hromadník Martin famulus
90 1764 Kebhardka Veronika měšťanka
90 1767 Krejcárek Václav kovář, obyvatel
90 1768 Suchánková Dorota měšťanka, obyvatelka
90 1779 Plíhal Šimon Sedlák, Dobešov
90 1799 Strašík Jiřík Valchář, Vackov č. 19
90 1801 Nepilová Magdalena vdova, sousedka č. 69
90 1808 Nepilová Anna manželka tkalce č. 30
90 1810 Hrdlička Vavřinec hrnčíř, soused č. 21
90 1811 Dráb Antonín podruh č. 125
90 1820 Pravda František tkadlec č. 216
90 1822 Matoušovská Barbora sousedka č. 193
90 1822 Kebhartová Kateřina sousedka č. 85
90 1823 Kulhánek Jakub invalida č. 55
90 1824 Kašpárková Kateřina Žebračka, Dobešov č. 14
90 1824 Urbanová Marie Žebračka, Hojava
90 1825 Krejčová Anna vdova č. 55
90 1825 Kubů Jan Vlkosovice č. 32
90 1827 Schmied Josef zedník, žebrák č. 98
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90 1829 Svoboda František řezník, soused č. 95
90 1830 Pěnka Josef soused č. 203
90 1832 Schleckenwertová Marie vdova č. 1
90 1833 Krtek Antonín soused č. 90
90 1835 Knapová Dorota manž. pokrývače č. 21
90 1837 Čaloun František mlynář z Koloděj 87
90 1839 Krejcerová Kateřina Rytov č. 23
90 1847 Kalabisová Kateřina sousedka č. 65
90 1849 Zemanová Marie Lidmaň č. 47
90 1850 Heřmánková Kateřina vdova č. 125
90 1855 Krtková Anna vdova po tkalci č. 1
90 1857 Mazanec Tomáš obyvatel č. 158
90 1859 Ježková Anna podruhyně č. 191
90 1860 Kroupa Václav knížecí ponocný č. 6
90 1863 Bromová Kateřina Dobešov č. 42
90 1864 Márová Marie Dobešov č. 35
90 1867 Tampír Vojtěch Rytov č. 21
90 1872 Vaňková Anna vdova č. 158
90 1875 Sládková Marie vdova Černovice
90 1881 Reifová Josefa vdova po obýv. č. 216  
90 1882 Sedláčková Kateřina vdova, Svatava č. 7
90 1885 Matoušovská Anna vdova, č. 236
90 1903 Prokopová  Kateřina vdova č. 59
90 1904 Valková Anna vdova, Benešov č. 44
90 1908 Matoušovský Václav vdovec č. 165
90 1909 Nesvačilová Marie vdova, nájemnice č. 153
90 1909 Čekal Jan č. 194
90 1924 Šuchman Antonín č. 149
90 1928 Kolář Jan č. 78
90 1931 Hromadníková Františka č. 202
90 1936 Jiráková Anna č. 218
90 1946 Drbalová Anna Dobešov č. 40
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90 1949 Peikertová Milada č. 355
90 1964 Blábolilová Augustina č. 135
90 1965 Janeček Antonín č. 116
90 1970 Mádlová Marie Stružky č. 3
90 1979 Říha Václav č. 212
90 1984 Zimová Karolína Hojovice č. 28
90 1984 Pospíchalová Růžena Hojovice č. 38
90 1989 Radostová Josefa Panské Mlýny č. 44
90 1996 Kramara Václav č. 313
90 1996 Dvořáková Františka č. 192

Černovice v roce 1945
Přichází leden nového roku čtyřicátého pátého. Lidé v celé Evropě pod-

vědomě tuší, že konec té strašné války se blíží. Stejně to vnímají i obyva-
telé Černovic a nemohou se ho dočkat. Vždyť si během těch uplynulých 
válečných let vytrpěli dost. Než však dojde k úplnému konci, čeká je ještě 
mnoho odříkání a nepříjemných událostí.

Hned na začátku roku jsou pro nedostatek topiva žákům prodlouženy 
vánoční prázdniny do 18. ledna, ale postupně se prodlužují a prodlužují. 
Vyučování nezačne ani v únoru, protože měšťanskou školu (dnes střední 
odborné učiliště) obsadili v té době němečtí vojáci. Až 5. dubna je vyučo-
vání částečně obnoveno. Vyučuje se střídavě ve dvou třídách staré školy 
(dnes budova kina), kde žáci dostávají domácí úkoly. Pravidelné vyučová-
ní žáků v měšťanské škole začíná až 18. června. 

Do budovy měšťanské školy se 13. února nastěhovalo 56 instruktorů pro 
výcvik příslušníků zbraní SS. Obsadili tři místnosti v přízemí a 17. února za 
nimi přijíždí asi 150 nováčků, kteří jsou vyzbrojeni jak ručními zbraněmi, 
tak i pancéřovými pěstmi, plamenomety, minomety, lehkými a těžkými 
kulomety. Tito vojáci měli prozatím civilní oblečení a uniformy dosta-
li až při odchodu. Tato jednotka, která přišla od Liberce a jejímž veli-
telem byl hejtman Funk, měla název SS-Pr.Gren. Ausb. undErs. Abt. 16 
– schwereSturmbatalion a její složení bylo velice pestré. Byli zde sudetští 
Němci, příslušníci Hitler Jugend, Rakušani, Poláci od Ratiboře a třeba 
i slovenští Němci. Vojsko zabralo takřka celou budovu, přičemž neobsa-
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zený zůstal pouze kabinet hlavní školy a jedna místnost školníkova bytu. 
Ředitelna a sborovna se musely přestěhovat do jedné místnosti ve staré 
škole. 

Bohužel, tím to ještě neskončilo. 27. února přijelo z Lesonic dalších 
250 nováčků, kteří se již nevešli do školní budovy a tak byl zabrán sál 
na radnici a několik pokojů v restauraci U Jelínků, kde byla také zřízena 
důstojnická škola. Úkolem bylo vycvičit z této národnostní směsice nové 
řady „SS manů“. Výcvik byl prý velmi tvrdý, kde se nešetřilo ani fyzic-
kými tresty. Instruktoři se během pobytu často měnili. Odjížděli do Ho-
řepníku, Pacova, Lukavce, Prahy, Vídně a z těchto míst přijížděli opět 
instruktoři jiní. Důstojníci a poddůstojníci byli ve styku s českým lidem 
panovační, sebevědomí, drzí a bezohlední. Co nedostali dobrovolně, to 
si vynutili násilím, nebo si to bez ptaní vzali sami. V posledních dnech 
okupace přece jenom změkli a snažili se přiblížit k českému obyvatelstvu, 
ale to až tehdy, když už neměli co jíst, potom žebrali i o kousek chleba. 

8. dubna si černovičtí občané oddechli, když se dozvěděli, že celá 
posádka opustila město a odtáhla k Jihlavě. Radost byla ale předčasná. 
Odpoledne téhož dne byli vojáci zpět. Definitivně opustili město až  
12. dubna. Část odešla pěšky k Jihlavě a druhá pod vedením hejtmana 
Funka k Vídni. Z celé posádky zbylo 20 likvidátorů, kteří se však v několika 
málo dnech vytratili, aniž by splnili svůj úkol. Nepředali půjčený inventář, 
nevyrovnali účty a kvapně odjeli do Chýnova. Ubytovny po nich zůstaly 
v dezolátním stavu. Byly rozbity okenní tabule, zničeno rozhlasové zaří-
zení, poškozeny stěny, dveře, lavice, kliky a zámky. Co nerozbili, to od-
cizili. Zmizela tak například vědra, umyvadla, bedny a další věci, které se 
jim hodily. Nemenší škody napáchali i v restauraci U Jelínků a na radnici. 

21. dubna se objevily nové jednotky SS. Byl to transport z Kamenice 
nad Lipou o počtu 200 mužů, kteří přenocovali ve školní budově. Přišli 
promoklí, byli opilí a počínali si jako nepříčetní. V noci jezdili po chod-
bách školy na motorkách, rozbili a spálili lavice a dokonce školníkovi 
vyhrožovali zastřelením, nedá-li jim všechno dřevo. Po celodenním řádění 
odtáhli zpět do Kamenice nad Lipou. Ve škole po nich zbyly, kromě roz-
bitého nábytku, poházené prázdné lahve od vína a koňaku. Dokončili tak 
dílo zkázy svých předchůdců. 

Druhý den 22. dubna obsadilo školní budovu a sál na radnici pravidel-
né vojsko wehrmacht pod vedením poručíka Schtarka. Bylo to 440 plně 
vyzbrojených mužů. Přišli z Hořepníku a po týdnu se tam zase vraceli. 
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Chovali se přece jenom slušněji. Byli mezi nimi i Češi, většinou ze severní 
Moravy, kteří tvrdili, že byli násilím nuceni vstoupit v posledních dnech 
do armády. Taky hned první den jich zběhlo deset a během dalších dní 
dvacet. Pátrání po nich bylo bezvýsledné. Četnictvo i civilní obyvatelstvo 
nalézalo v těchto dnech pohozenou vojenskou výstroj i výzbroj. Dokonce 
u obilního skladu ve Svatavské ulici zakopali zběhové pancéřovou pěst, 
která byla později nalezena. Poslední zbytek posádky odešel z Černovic 
3. května a od této chvíle se již žádné německé vojsko v obci neubytovalo, 
přestože bylo ještě několikrát hlášeno. 

Kolem 15. dubna projelo Černovicemi asi pět set vystěhovalců ze Slez-
ska. Koně a vozy byli umístěni u místních rolníků a majitelé ubytováni 
v místnostech obecního domu. Zdrželi se vždy přes noc a pokračovali 
v cestě směrem na Jindřichův Hradec. 

22. dubna je na celém území protektorátu vyhlášen výjimečný stav s po-
licejní hodinou od půl deváté večer do pěti hodin ráno (zákaz vycházení). 

1. května bylo vyhlášeno, že Hitler nežije. Při vyvěšování černého pra-
poru obecním zaměstnancem se vojáci ptali: „Kdo zemřel?“ Vysvětlení, 
že Hitler, vzali na vědomí docela apaticky a nebylo na nich znát žádné 
pohnutí. 

Nyní přichází hodina zúčtování, píše kronikář, ale přichází i slastné ho-
diny míru. Však se lidé načekali dlouhých šest válečných let. 

R. Vilímková

Jaroslav ZÍKA – 40 let starosta místních hasičů
– prožil své mládí v nedaleké Lidmani, kde ho to již tehdy spojovalo se 

zájmem o požární ochranu
– v roce 1972 po předchozím dokončení stavby rodinného domu v Černo-

vicích jej tehdy stávající velitel František Felkl spolu s jednatelem pře-
mluvili ke vstupu k dobrovolným hasičům, kde po následných volbách 
začal vykonávat funkci předsedy (starosty) sboru. To se psal rok 1974

– kromě jiného byl u organizování velkolepých oslav 100. výročí zalo-
žení požárního sboru (7.–8. srpna 1976), kterých se zúčastnil i tehdejší 
ředitel Čs. televize Dr. Jan Zelenka, Dr. Laboutka, ing. Brabenec a řada 
dalších významných hostů

– stál vždy u organizování tradičních hasičských plesů, tanečních zábav, 
pravidelných hasičských soutěží a námětových cvičení, nesčíslněkrát 
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byl účastníkem návštěv u příleži-
tosti životních výročí členů, podí-
lel se na organizování maškarních 
průvodů, sběru železného šrotu, 
zkrátka starosta na svém místě 

– kromě toho, že byl uznávaným 
odborníkem ve své civilní pro-
fesi, vzorným otcem rodiny, byl 
i velice aktivním funkcionářem 
veřejného života – místostaros-
tou obce, dlouholetým členem 
obecního zastupitelstva, mnoho 
let pracoval i ve stavební komisi 
obecního úřadu – za dlouhole-
tou svědomitou a obětavou práci 
na úseku požární ochrany získal 
řadu čestných uznání Za věrnost, Za zásluhy, Za příkladnou práci, od-
znak Vzorný požárník, medaili sv. Floriána. Nejvyšší svazové vyzna-
menání pro dobrovolného hasiče je udělení medaile Zasloužilý hasič, 
která by měla být jmenovanému po vyřízení veškerých formalit a nále-
žitostí předána koncem letošního roku

– při výroční členské schůzi dne 12. prosince 2014 přislíbili odstupující 
dříve narození členové výboru případnou pomoc nově zvolenému ha-
sičskému vedení, kde Jaroslava Zíku střídá ve funkci starosty David 
Štěpán, ve funkci velitele Ladislava Plášila nahradí Jiří Hrubý, ve funk-
ci starosty okrsku jej střídá ing. Martina Štěpánová, bývalého velitele 
okrsku Vladislava Matoušů nahradí Michal Charvát

– jak si sbor dobrovolných hasičů povede další desítky let, je na mladší 
generaci, která již nyní dělá hasičům i městu dobré jméno, snad půjde 
i ve stopách našich předků, kteří vyznávali vždy úctu k životu a pomoci 
bližním včetně pokory k přírodním živlům

– aplaus spojený s potleskem ve stoje více jak sta zúčastněných členů 
a hostů výročního rokování byl nejen pro vyznamenané hasiče, ale i od-
stupující členy výboru, tedy i pro Tebe, Jardo, za všechno to, co jsi pro 
černovické hasiče za 40 let nepřetržitého starostování udělal.

Tak ještě jednou velký dík a upřímné poděkování.
P. Podskalník, člen SDH Černovice
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Černovické lesy dnes a dříve III.
Pokud až dosud v úvaze o černovických lesích dnes a dříve bylo víc infor-

mací o tom, co přinášel státní zásah do hospodaření v lesích vůbec, bylo to 
nezbytné. Černovické panství bylo dostatečně velké, aby všechny uváděné 
problémy se zde projevily v celém rozsahu. Stejně jako jinde začala i zde 
cesta změn. Když okolo roku 1800 znovu ve Včelničce naplno už pracovala 
železárna a hamry, musely se zjistit možnosti, které černovický les dával. 
Jaký stav je a jak jsou rozsáhlé, vytěžené plochy z konce 17. a začátku 18. 
století obnovené. Tedy jako u každého řádného hospodaření provést inven-
turu, zjistit kolik lesa je, jak jsou staré porosty a kolik dávají možností. 
Začátek lesního plánování. Lesní hospodářský plán, zařízení, jak se někdy 
říká, je základní pravidlo lesního hospodářství. Vyžadovalo by velmi roz-
sáhlý popis, oč se jedná. V této vzpomínce stačí jen něco. První odhady tady 
u nás nezávisle na sobě proběhly od r. 1800 do r. 1818. První prováděl r. 
1806 O. Jánský, nadlesní z bernartického a opařanského panství a F. J. Kail, 
černínský nadlesní z Jindřichova Hradce. O něco později druhý provedený 
jindřichohradeckým lesním Janem Wachtlem a Janem Hausherem, vrchním 
myslivcem z Kamenice. U třetího byl znovu J. F. Kail na podzim 1818. 

Úkolem všech třech bylo zjistit, kolik je dřeva k použití a kalkulace výno-
sů, režie apod. Zastavme se u některých zjištění z oněch odhadů. Především 
vlastních, nezalesněných, neobnovených ploch již není příliš. Plocha mlazin 
a pasek do 15 let je např. u revíru Hřeben téměř třetina z celkové plochy. 
Když uvážíme, že porosty do stáří 50–60 let musely zaujímat nemenší vý-
měry, pak zásoba použitelného dřeva nebyla moc velká. V popisech složení 
porostů jsou uváděny základní druhy dřevin – smrk, jedle. Místy je uváděná 
borovice, většinou v mlazinách a mladých porostech, málo buk, dost bříza. 
A prvně, již v porostech z let 1780 až 1800, je uváděn na některých místech 
revíru Hřeben, Markvarec i jinde, modřín. Dřevina, která dnes je přijímá-
na zcela samozřejmě, původní u nás není. Byla sem zavedena právě někdy 
v jmenovaném období. Setím a semeno zřejmě pocházelo z Moravy, z jese-
nického modřínu. Nelze ovšem vyloučit i modřín z Alp. 

O vědomé obnově lesa, tak říkajíc lidskou rukou, jsou poznámky již před 
tereziánským lesním řádem. Nebyly to jen příkazy k ponechávání semen-
ných stromů, výstavků, ale také stále přísnější příkazy hned po porážení 
vyklízet a vyčistit paseky a plochy. Po r. 1750 již jsou záznamy o setí smr-
kového a borového semene na vyklizené plochy, či dosévání ploch po vý-
vratech apod. Stejně i o setí modřínu. Patřil sem také nekompromisní po-
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žadavek nepřipustit, aby pastva poškozovala zaseté i odrostlé již mlaziny. 
Buk se téměř neobjevil. Bříza pro svoji schopnost v mladých porostech 
byla hojná. Ovšem celá záležitost teprve nabírala na intenzitě a hlavně 
na úspěšnosti. Dost o tom svědčí náklady. Jestliže v době odhadů se uvádějí 
částky ročních nákladů v několika desítkách zl., v r. 1806 celých 100 zl., 
pak to bylo na nákup semen. Vlastních každý rok nemohlo být dostatečně. 
Práce byla robotní.

Pak přišla dvě období, která vtiskla černovickým lesům tvář, jak ji dnes 
známe. První zhruba mezi 1830 až 1860, tedy období nadlesního Domečky 
a lesního kontrolora Teinitzera. Jejich práce v této době byla rozhodující. 
Končila postupně obnova lesa síjí, i když stále ještě obvykle na vhodných 
místech pokračovala ještě dost. Začalo zřizování školek a pěstování sadby. 
Nebylo to tak rychlé, ono překonávat návyky generací, dělat práci, kterou 
se musí ti, co ji provádějí, nejprve naučit, není lehké a přijímané s nadše-
ním. Zprvu malé plošky, hlavně smrk, postupně zkušenost vynutila zvět-
šování na deset a dvacet arů pěstovat i jedli a i v malém buk a jiný listnáč. 
Významná změna nastala zavedením evidence.

Vždy k 30. červnu se zpracovávaly výkazy o zalesnění, kontrola plánova-
ných úkolů. Sledovalo se již i vylepšování a doplňování míst nezdarů, ale 
síje je stále dost. Seje se smrk, borovice i modřín. Množství ze školek ještě 
na potřebné plochy nestačí a pěstují se v nich i odrostky buku, jasanu, javoru, 
jilmu, lípy, olše i břízy. To vše na aleje, které jsou podél silnic a cest a které 
má lesní správa na starosti. Normální sazenice jsou již ale rozlišované na ško-
lené a neškolené – smrk, borovice, modřín. Síje byly vedeny v samostatném 
přehledu – smrk, borovice, modřín, jasan, dub. Nebylo vše bez potíží. Při 
kontrole jarního zalesňování na jaře 1856 konstatuje lesní kontrolor, že přes 
uplatňování nového způsobu je mnoho kultur zaschlých a nedobrých. Vinu 
vidí v dosavadní praxi, kdy místo zkušených pracovníků se sázení svěřuje 
dětem. Praxe sejného způsobu jen s malými změnami pokračovala vlastně až 
do let 1870–1880, kdy další změny přinesly změny majitelů statku.

Období lesmistra Dyka bylo krátké. Přes některé kroky, které udělal ve sna-
ze ovlivnit obnovu a způsob moderním postupem, ty tři, čtyři roky, které 
k tomu měl, jsou v podobném směru u lesa příliš krátké. Ovšem jednání a pří-
kazy, které vede a vydává, jsou nekompromisně v novém, moderním směru 
při obnově a zalesňování. Už je stanoven způsob sázení, spon, jak se říká,tj. 
vzdálenost sazenic od sebe, řadová sadba a způsob směsi druhů. Po nástu-
pu nadlesního Günthera, tak jako ve všem ostatním, přestává zavádění a je 
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naprosto bez výjimek vyžadován a používán vlastně dosud běžný základní 
způsob a pravidla v této práci. Mění se během let některé detaily, tak jak to 
zkušenost přináší. Soubor pokynů a pravidel je však každoročně podrobný 
a rozsáhlý. Plánují se každoroční projekty, sleduje plnění, úspěšnost, nezdar 
apod. Stále se omezuje setí, semeno je drahé, rozšiřují školky a práce s nimi. 

Nelze vynechat dvě věci, ke kterým dochází a které výrazně změní po-
dobu černovických lesů. První bylo rozsáhlé zalesnění nelesních ploch. 
Po r. 1890 až do r. 1910 byly zrušeny dvory statku Drahoňovský a Lhotka. 
K tomu přistoupila řada menších, několikahektarových podobných zásahů 
na různých místech. Celkově se lesní plocha zvětšila o několik set hektarů. 
Přesná evidence není, zřejmě se postupovalo po etapách dle úvahy. Jedno-
tící plán nebyl. Druhá věc byly pokusy o rozšíření druhové skladby zavá-
děním dalších dřevin. Byly to douglaska, smrk sitka, sypřišek law, čerený 
dub, později borovice vejmutovka a i jiné. Poznamenat k tomu snad lze, 
že viditelně dodnes známá je douglaska, trochu smrk sitka či červený dub 
u cest. Ale význam a důležitost této záležitosti nastane až mnohem o de-
sítky let později. Z uvedených prvních pokusů nevznikly žádné souvislé 
porosty podobné smrkovým či jiným domácím. 

Celá takováto vzpomínka na změnu, kterou ve svém vzhledu prodělával 
les u nás, může být jen krátká. Samotná obnova, způsoby zalesňování, pro-
blémy, s kterými se přitom museli lesníci vypořádat, byly velice rozsáhlé. 
Jen třeba příklad, když v r. 1880 a následném se musely několikrát opa-
kovat výsadby smrku, protože původní byly celé hned po zasázení úplně 
zničeny klikorohem. Pokračoval reálný vývoj, hromadily se zkušenosti. 
Dnes, když se díváme z dálky na plochy lesů, nebo jsme přímo v lese, je 
pro nás jeho vzhled zcela přirozený. Jen kolik je v něm lidské ruky, lidské-
ho úmyslu a práce, si představit nedovedeme. Naprostá většina porostů už 
vznikla sázením, dříve v řadách, pak dále dodržováním vzdáleností mezi 
sazenicemi. A pokud část je z přirozeného náletu, i to už není podle toho, 
jak určila příroda, ale i tady už rozhodným způsobem zasáhnul hospodář, 
když již v desíti letech, dřív či později, zahájil s prořezáním, určením hus-
toty a výběrem vhodných a nevhodných jedinců. A i určením ploch, které 
zvolil k úspěšnému zachycení se semene. Když se díváme na tmavý, krásný 
les všude okolo Černovic, bylo by dobře vzpomenout kolik lidí, jejich ruce, 
kolik lesníků za ty dvě a půl století vytvořilo les, který dnes máme a který 
nám krom hmotných věcí přináší radost a potěchu. 

J. Zavadil
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Fotbalisté TJ Sokol Černovice
vás srdečně zvou v sobotu, 14. března 2015

do sálu černovické sokolovny na

tradiční, letos již 93. MAŠKARNÍ ŠIBŘINKY
K tanci a poslechu hraje PAM z Pelhřimova

Začátek ve 20.00 hodin, bohatá tombola, vstup 100 Kč, masky 80 Kč

KOPANÁ – zimní příprava „A“ mužstva
Dospělí trénují pod novým trenérem Mgr. J. Hadravou od konce ledna 

(čtvrtek 17–19 hod, sobota od 14 hod hřiště). Bližší informace na interne-
tu: sokolcernovice@seznam.cz 

Přípravná utkání: 
sobota 21. 2. UMT Kalvarie PE 16.00 hod Kamenice – Černovice
neděle 1. 3. UMT Kalvarie PE 14.00 hod PE „B“ – Černovice 
neděle 8. 3. UMT Soukeník SÚ 15.00 hod Ratibořské Hory – Černovice
sobota 21. 3. Pacov  15.00 hod Pacov – Černovice 

Ostrá sezona pro fotbalisty začíná v neděli 29. března 2015 prvním 
mistrovským utkáním, ve kterém se na našem hřišti představí fotbalisté 
Horní Cerekve. V sezoně 2014/15 dojde ke snížení počtu účastníků kraj-
ského přeboru ze 16 na 14 týmů. To automaticky ovlivní počet sestupují-
cích do okresních přeborů, kam budou sestupovat minimálně 4 mužstva. 
Ve hře je i málo pravděpodobná varianta o ustavení nové „C“ skupiny I.B 
třídy, v tom případě by zřejmě nikdo nesestupoval. 

P. Podskalník, sekretář oddílu kopané

Omluva
V prvním letošním čísle zpravodaje Černovicko byl na str. 27 omy-

lem uveden odchovanec černovického fotbalu jako František Holý, ale 
jmenuje se František Holický. Jemu i čtenářům se omlouváme.

Redakce zpravodaje 
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Městská knihovna Černovice
Z nových knih

Milfaitová B. – Příběh opravdové vášně
Stuchl K. – Z Hradešic do Vladivostoku a zpět
Hrbková K. – Jak se žilo ve starověkém Římě
Němec J. – Dějiny světla
Hnízdil J. – Zaříkávač nemocí
Figes O. – Navštěvuj mě ve snu
Persson L. – V jiném čase, v jiném životě
Taylor P. – Doktore, bacha na ženský!
Březinová A. – Císařské spiknutí
Chaloupka O. – Příliš silné pokušení
Baer N., Greene J. – Až na konečnou tmy
Verdon J. – Zavři oči
Stainforth A. – Ďáblova nevěsta
Hejcman P. – Roxelanin meč
Tanizaki D. – Sestry Makiokovy
Prager A. – Mezi tím
Soukal R. – Pátým tahem mat
Prošková H. – Zlá panenka
Sakamoto M. – Cesta třešňových květů
Kuťáková E., Marek V., Zachová J. – Moudrost věků
Lamb J. J. – Medvídek s falešným srdcem
Collins F. S. – Boží řeč
Růžička M. – Vyhnanci II.
Sobotka R. – Útěk do svobody

Naučná literatura
Martinková J. – Kapesní atlas – Rostliny
Bauer W. – Chováme holuby
Kühnemann H. – Chováme ovce
Gutjahr J. – Nejúspěšnější rybářské techniky
Kňaze I. – Moje lovy beze zbraní

Pro děti 
Zvědavá okénka – Zvířátka
Marešová J. – Bajky
Verne J. – Pět neděl v baloně
Winklerová D. – Ahoj, Markétko!
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V Žirovnici dvakrát druzí
V sobotu 24. ledna odehrálo naše družstvo starších žáků kvalitně obsaze-

ný halový turnaj v kopané v Žirovnici. Bojovnost a nasazení celého mužstva 
v každém utkání nám vynesly možná překvapivé, ale určitě zasloužené dru-
hé místo. Ve skupině jsme postupně porazili soupeře z Pacova, Světlé nad 
Sázavou, Pelhřimova «B» a Kardašovy Řečice. Remíza s Vlašimí, ale cel-
kově horší skóre oproti tomuto soupeři, nám vynesla druhé místo ve skupině 
a postup do semifinále, kde nás čekal Pelhřimov „A“. Vydřená výhra nad 
tímto soupeřem nás posunula do finále. Zde jsme se opět utkali s Graffinem 
Vlašim. Tentokrát byl soupeř hrající krajský středočeský přebor šťastnější 
a jediným gólem v naší síti rozhodl utkání pro sebe.

Naše výsledky: Černovice – Pacov 1–0, Če – Světlá 4–1, Če – Pelhřimov 
«B» 2–0, Če – K. Řečice 1–0, Če – Vlašim 1–1, semifinále: Če – Pelhři-
mov «A» 1–0, finále: Černovice – Vlašim 0–1.
O branky se podělili: 5x Štefl, 2x Pravda, 1x Pěnka,1x Kubovský a 1x Kos.
Hráli: Nowák Martin, Hůlka Jindřich, Máca Matěj, Jeníček Michal, Pěnka 
Lukáš, Kubovský Kryštof, Pravda David, Kos Jiří a Štefl Vladislav.

17. února odehráli v Žirovnici turnaj také mladší žáci. I toto mužstvo vy-
bojovalo druhé místo.
Výsledky ve skupině: Černovice – Pacov 3–0, Če – Bedřichov 2–2, Če – 
Košetice 2–0.
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První místo ve skupině nám zajistilo lepší skóre, než měl Bedřichov.
Semifinále: Černovice – Dačice 2–1, finále Černovice – Nová Včelnice 0–3.
Branky: 7x Pravda D., 2x Kos.
Hráli: Pavlík Dominik, Svadba David, Hromadník Honza, Zíka Zdeněk, 
Krám David, Motyčáková Nikola, Pravda David, Kos Jiří a Pravda Tomáš.

Oba turnaje (starší 11 účastníků, mladší 9 účastníků) byly kvalitně obsa-
zeny a naše družstva dokázala porazit soupeře hrající vyšší soutěže. Maxi-
mální bojovnost a nasazení ve všech odehraných utkáních zdobila všech-
ny naše hráče, kteří se na těchto úspěších podíleli. Ovšem bez fotbalového 
umění by to samozřejmě nešlo. Všichni si zaslouží pochvalu.  

Už se ale těšíme na jaro a na jarní část soutěže OP Táborska, kterou 
máme dobře rozehranou.

Přijďte se podívat na některý domácí zápas našich žáků a podpořit jejich 
snahu, stojí to za to...

Za fotbalové žactvo Sokola Černovice Radek H.

Výsledek třídění odpadů za rok 2014
Informujeme všechny naše zodpovědné spoluobčany, že 

tříděním svých odpadů přispěli k tomu, že v rámci systému 
separace odpadů zajišťovaného firmou SOMPO, a.s., ve spolupráci 
s naším městem, se podařilo z komunálního odpadu  v roce 2014 

průměrně na osobu vytřídit:
----------------------------------------------------------------------------------
17,7 kg papíru, 13,5 kg plastů, 11 kg barevného skla, 5,3 kg bílého skla

55,5 kg kovů, 0,3 kg nápojových kartonů a k tomu
některé další problémové odpady.

Citáty
Osud osvobodí mnohé od trestu, ale od strachu nikoho.

Seneca

Čemu lidé ze zvyku říkají osud, jsou většinou jejich vlastní hloupé 
kousky. „Osud míchá karty, my hrajeme.“

Schopenhauer
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Veřejné čtení
Dne 12. února se konalo v Městské knihovně v Černovicích veřejné 

čtení ing. Pavla Janečka z jeho knihy Střípky mých vzpomínek na život 
v domě č. p. 116 v Černovicích i mimo něj.

Vzpomínky pana Janečka se líbily, a proto jsme se znovu sešli 19. února 
na jeho pokračování. Věřím, že účastníci tohoto setkání byli spokojeni. 

V. Šenoltová 

Foto: P. Matějka 
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Foto Popis Adresa Kontakt cena

Město Černovice 
nabízí k prodeji 
parcely pro 
rodinné domy. 
Parcely od 720 
do 1200 m2, 
přípojky vody, 
elektřiny, 
kanalizace 
a plynu, asfaltová 
silnice. 

Východní 
část Černovic 
ve směru 
od Svatavy/
Věžné

Podatelna města Černovice
Mariánské náměstí 
718 394 94 Černovice
posta@mestocernovice.cz
565 492 102

350 Kč /m2, 
pokud dojde 
ke kolaudaci 
stavby do 3 let 
od prodeje, 
pak 250 Kč/m2. 

Prodej stavebních parcel

Komise pro sport a mládež města Černovice nabízí všem možnost 
spolupráce při organizaci nebo zajištění různých volnočasových činnos-
tí, týkajících se hlavně využití volného času nejen mládeže, ale i široké 
veřejnosti v Černovicích a okolí. Zároveň bychom rádi uvítali podněty 
a nápady na „zpestření“ života u nás.

Za komisi Radek Hůlka, předseda
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Čtvrtina spotřebičů stále není kompletní
Kompletnost spotřebičů předávaných ke zpětnému odběru a recyklaci 
je stále jedním z hlavních kritérií, které odlišují vysloužilé elektro od oby-
čejného odpadu. Proto jí ELEKTROWIN dlouhodobě věnuje velkou po-
zornost.
Nejproblematičtější je z tohoto pohledu chlazení. Zaměření na ně je 
logické, protože při neodborné demontáži dochází k úniku regulova-
ných látek s negativním dopadem na životní prostředí a zdraví a bez-
pečnost osob.

Proto ELEKTROWIN kontroluje každá dodávka ke zpracovateli. Při tom-
to vzorkování bylo například v dodávce 50 lednic ze 3. listopadu 2014 
objeveno devět nekompletních zařízení. Šesti lednicím někdo odstřihl 
kompresor, jedna měla ulomená dvířka, zbylé dvě vykazovaly různá další 
poškození.

Nekompletnost se musí snížit
Průměrná nekompletnost se ale dlouhodobě pohybuje dokonce mezi 
25 – 30 %. Cílem ELEKTROWINu je tento podíl neustále snižovat. Prá-
vě proto poskytuje obcím finanční prostředky napomáhající k lepšímu 
zabezpečení sběrných míst proti zlodějům. 

Zákon v tomto směru hovoří jasně: „Nekompletním elektrozařízením 
se rozumí elektrozařízení bez technologických částí, které jsou podstat-
né pro jeho klasifikaci.“ Toto ustanovení ELEKTROWIN upřesnil sché-
matem nekompletnosti dodaným na všechna smluvní místa, ze které-
ho je patrné, o které části se jedná. 

Na tento stav pamatuje novým ustanovením i elektronovela platná 
od 1. 10. 2014. Podle něj „do předání zpracovateli nesmí být elektroza-
řízení nebo elektroodpad předmětem úpravy, využití nebo odstranění.“ 

Jen tak může fungovat zpětný odběr a recyklace hrazený výrobci spo-
třebičů prostřednictvím kolektivních systémů. Pokud se totiž ze spo-
třebiče stane neodborným rozebráním odpad, musí se s ním také jako 
s odpadem nakládat. Pro nás všechny to znamená, že za jeho likvidaci 
zaplatíme sami.
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č. 330400292, náklad 400 ks. Tiskne Nová tiskárna Pelhřimov, spol. s r. o., www.ntp.cz.

MASOPuST

Foto: P. Matějka


